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Slovo starosty
Vážení občané,

v  pondělí 12. září proběhlo 5. jednání 
Zastupitelstva obce Dobrá v  tomto voleb-
ním období. Zastupitelé schválili mimo jiné 
zprávu finančního výboru, dále schválili 
poskytnutí dotace pro Sportovní klub poli-
cie Ostrava, z.s., Oddíl Judo Dobrá ve výši 
150.000 Kč a Sdružení dobrovolných hasičů 
SDH Dobrá ve výši 140.000 Kč. Zastupitelé 
se také seznámili se stavem prací na realiza-
ci cyklostezky z Dobré na Morávku a schvá-
lili princip spolufinancování společných 
nákladů obcí spojených s  touto stavbou. 
Investorem je Sdružení obcí povodí Moráv-
ky a v současné době čekáme na rozhodnutí 
o získání dotace. Výstavba této cyklostezky, 
která je dlouhá asi 13 km, by umožnila cyk-
listům jízdu z Dobré až na Morávku mimo 
hlavní silnice. 

Dále jsme projednali a  schválili projekt 
Rekonstrukce interiéru obecního úřadu, 
který nám představila jeho autorka paní 
Zuzana Ferchichi Skalíková. V  budově se 
prováděly v  minulých letech různé opravy, 
měnily se dveře, budovala se klimatizace 
a bezbariérový přístup a z těchto důvodů je 
potřeba interiéry upravit. V diskusi se veřej-
nost a  zastupitelé zajímali o  stav přípravy 
okružní křižovatky u OC BILLA, upozornili 
na neutěšený stav laviček a  odpadkových 
košů v parku u kostela nebo výsledek měření 
hluku na novém obchvatu. Tento výsledek 
se dozvíme dle informací z  Krajské hygie-
nické stanice do poloviny října. Co se týká 
situace v  parku, připravujeme do příštího 
roku 2. etapu kamerového systému, která 
bude zahrnovat také tento veřejný prostor. 

Doufáme, že tím ukončíme škodlivou čin-
nost některých vandalů, kteří nám ničí prá-
vě komunální mobiliář, což jsou zmíněné 
lavičky a koše.

V sobotu 16. září se uskutečnil další Po-
hádkový les pro děti, které třeba i s dopro-
vodem dospělých absolvovaly trasu u mys-
livecké chaty v Dobré. Děkuji všem členům 
Komise pro rodinu a  občanské záležitosti 
a všem dobrovolníkům za skvělou organiza-
ci. Počasí všem přálo a děti si tuto oblíbenou 
akci moc užily.

Tradiční Výstava ovoce a zeleniny pro-
běhla v sobotu a neděli 23. – 24. září 2023 ve 
společenském sále ZŠ. Výstavu uspořádali 
naši zahrádkáři pod vedením pana Michala 
Tvrdého. Na výstavě se svými výpěstky a vý-
zdobou účastnily také děti z  naší základní 
a  mateřské školy. Na zahájení výstavy při-
šel pan farář P. ThLic. Marek Kozák, který 
společně s námi za letošní úrodu poděkoval 
a požehnal. Moc děkuji všem, kteří tuto vý-
stavu organizačně zajistili a připravili.  

V následujících týdnech se díky aktivitě 
členů našich komisí koná několik kultur-
ních a sportovních akcí. Pokud máte zájem 
a  chcete se zapojit, sledujte naše webové 
stránky a  mobilní aplikace. V  příštích týd-
nech zahajují Taneční kurzy společenských 
tanců, zveme vás na Pyžamový večírek, mu-
zikál Oliver v  Národním divadle v  Ostravě 
a v listopadu vystoupí zpěvák Michal Horák. 
A těsně před koncem roku v neděli 3. prosin-
ce vás již nyní zveme na tradiční Rozsvícení 
vánočního stromu. 

Ing. Jiří Carbol, starosta obce
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Oprava střechy sálu v Základní škole
V letošním roce došlo na již dlouho po-

třebnou opravu střechy nad multifunkčním 
sálem v naší základní škole. Tento sál od sa-
mého začátku provozuje obec, i když se na-
chází v budově základní školy, protože to je 
jediné místo v naší obci, kde může obec pro-
vozovat společensko kulturní činnost pro ši-
rokou veřejnost ve svých prostorách. Proto-
že při výstavbě sálu došlo pouze k úpravám 
stávající střechy z 90 let, nebyl tento stav již 
od počátku ideální a postupem času se spíše 
zhoršoval.

V  těchto dnech dochází k  instalaci no-
vého střešního pláště, který bude nově pro-
veden ze svařované PVC folie, takže by měl 
být dostatečně těsný, aby do něj již nezaté-
kalo a měl by být také doplněn o dekorativní 
profily tak, aby imitoval vzhled plechové fal-
cované krytiny. Cela rekonstrukce by měla 

být hotova do listopadu tohoto roku. Cena 
opravy této střechy vzešla z veřejného výbě-
rového řízení a činí 2 081 200 včetně DPH.

Letos v sále proběhly ještě dvě význam-
né opravy. Byla to výměna osvětlení, kdy 
stávající, již nevyhovující zářivkové, bylo 
vyměněno za úsporné LED svítidla, včetně 
řídící elektroniky a dále byla provedena vý-
měna řízení vzduchotechniky sálu tak, aby 
byl maximalizován výkon instalované vzdu-
chotechnické jednotky. V rámci této opravy 
byl také instalován nový ovládací systém, 
který umožňuje mimo jiné i dálkovou sprá-
vu této jednotky.

Věřím, že díky všem těmto opravám 
bude sál dál dlouhodobě plně provozu-
schopný, tak aby mohl sloužit nejen obci 
a základní škole, ale hlavně Vám občanům.

Pavel Peterek, místostarosta

ZAČAL ŠKOLNÍ ROK
Vážení rodiče a prarodiče. Chci Vás 

touto cestou vyzvat k ohleduplnosti při 
jízdě vozidly kolem školy, především 
v  době před vyučováním. V  současné 
době probíhá oprava střechy nad spo-
lečenským sálem. V zadní části budovy 
u vchodu do sálu je zařízení staveniště, 
které je ohrazeno. Tím dochází ke zú-
žení komunikace. Buďte prosím ohle-
duplní, jezděte v  tomto úseku pomalu 
a  bezpečně, nevjíždějte na trávníky 
spoluobčanů. Pokud máte možnost, 

vysaďte děti mimo toto zúžené místo, 
aby nedocházelo ke zbytečným koli-
zím a překážkám na komunikaci. Před 
školou dbejte zvýšené opatrnosti, za-
stavujte a  parkujte vozidla pouze na 
místech k tomu určená.

Všichni máme zájem na tom, aby 
naše děti bezpečně do školy dorazily 
a také z ní odešly.

Ludmila Baranová, 
 místostarostka obce Dobrá
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Ohlédnutí za Velkou Doberskou 2023
Už uběhl více než měsíc od Velké Do-

berské 2023. Dovolte mi krátké ohlédnutí. 
Počasí bylo jako malované, hostů bylo mno-
ho a také bylo mnoho účinkujících. Mezi ty 
nám nejbližší samozřejmě patří naše děti.

Děti z mateřské školky překvapily velice 
pěkným vystoupením. Děkuji paním učitel-
kám za jejich práci při nacvičování – paní 
učitelce Magdaléně Volné a  paní učitelce 
Marcele Bělešové a  všem účinkujícím dě-
tem a také jejich rodičům.

Žáci základní školy měli připravené kul-
turní pásmo,  velice vtipnou scénku a  také 
rytmické taneční vystoupení. Dětem ze zá-
kladní školy se věnovaly paní učitelky Jana 
Kavková, Alexandra Blažková a  asistent-
ka paní  Petra Macháčková. Děkujeme jak 
paním učitelkám, tak také dětem a  i  jejich 
rodičům.

Odpoledním programem sebevědomě 
provázeli žáci zdejší školy Klaudie Skoka-
nová a  Benjamin Plonka. Jsou to moc ši-
kovní moderátoři, i jim patří dík.

Judisté i tentokrát předvedli, že mají co 
ukázat a  pevně věřím, že našli v  divácích 
nové malé judisty. Pro velký zájem dětí 
o  tento sport se jim věnuje v  Dobré hned 

několik trenérů. Již tradičně pan Luděk Ku-
bíček a   paní Pavla Pröllová, a nastoupila 
již nová generace trenérů:  Luděk Kubíček 
mladší, Vít Jerglík, Lukáš Janulek, Lumír 
Matyskiewicz a baby judo v Dobré se věnují 
Karolína a Elišky Kubíčkovy.

V neposlední řadě patří velké poděková-
ní partnerům, kteří přispěli na letošní den 
obce. Jedná se o  společnosti VÚHŽ, A.S., 
MotoZem - Dobrá, DAMIJA elektro s.r.o.,  
Sport RELAX Club U Medvěda, Autovrako-
viště Milata s.r.o., Vivid Stavby s.r.o., Frý-
decká Skládka a.s.,  PRIAM s.r.o., SHARP 
CENTRUM Ostrava s.r.o., PORDEX 
S.R.O, CASH Stavby a.s.. Všem partnerům 
ještě jednou velké díky.

A nyní chceme poděkovat Vám, občané 
Dobré, kteří žijete v  okolí školního multi-
funkčního hřiště. Den obce – Velká Dober-
ská – je akce náročná nejen pro organizáto-
ry, vystupující, ale také pro Vás. Děkujeme 
Vám za vstřícnost a  toleranci. Tento den je 
plný dětského smíchu, veselí, hovorů a v ne-
poslední řadě hudby. Pro některé z  Vás to 
může být nepříjemné. Proto Vám děkujeme 
za pochopení.

Ludmila Baranová,  
místostarostka obce Dobrá

Provozní doba sběrného dvoru v Dobré 
– o státních svátcích v měsících říjen a listopad

Sobota  28.10.2023 ZAVŘENO
 

Pátek  17.11.2023 ZAVŘENO



- 6 -

SPORTOVNÍ DEN SDRUŽENÍ OBCÍ POVODÍ MORÁVKY
Sobotní odpoledne 9. září se sešla spor-

tovní družstva obcí, které jsou členy Sdru-
žení obcí povodí Morávky (dále jen SOPM), 
aby si poměřila síly v  šikovnosti, hbitosti 
a rychlosti.

Děti měly 3 kategorie – 6-8 let, 9-11 let 
a  12-15 let, každé družstvo mělo 3 členy.  
Dospělé týmy tvořily vždy dva páry a  na-
konec soutěžili i starostové, nebo jejich ná-
hradníci.

Nejmenší měli za úkol „sloní běh“, kdy 
museli se štafetovým kolíkem doběhnout 
ke kruhu, vzdálenému cca 15 metrů. Do 
něj si stoupli, utvořili z rukou sloní chobot, 
pětkrát oběhli kruh a  poté se hráč snažil 
co nejrychleji doběhnout do cíle, kde pře-
dal štafetový kolík dalšímu hráči. Postup-
ně tuto disciplínu zdolali všichni 3 členové 
družstva. Zde zvítězila obec Dobratice, na 
2. místě se umístila obec Raškovice a  na 
3. místě Morávka. Gratulujeme.

Prostřední dětská kategorie plnila úkol – 
„medvědí chůze“. Dětem byly na nárty při-
pevněny kelímky s popcornem. Jejich cílem 
bylo překonat vzdálenost ke kbelíku, který 
byl cca 10 metrů od startovací čáry tak, aby 
po cestě vysypali co nejmenší množství pop-
cornu.  Popcorn vysypali nohama do kbelíku 
a běželi do cíle. I tato soutěž byla štafetová. 
Měřili jsme čas a  množství popcornu, kte-
ré hráči vysypali do kbelíku. Na 1. místě se 
umístila obec Dobrá, na 2. místě obec Nošo-
vice a Vojkovice a na 3. místě obec Morávka. 
Blahopřejeme k úspěchu.

Nejstarší děti měly disciplínu nazvanou 
„opičí neplechy“.  První hráč dostal do ru-
kou jeden pytlík, a  ten se snažil hodit dru-
hému hráči, který stál kousek dále, do kyb-

líku, který měl druhý hráč na hlavě. Házel 
tak dlouho, dokud se netrefil.  Když se hráči 
podařilo chytit pytlík do kyblíku, nastala 
druhá fáze, kdy se pytlík snažil hráč vyklopit 
do obruče, kterou má v ruce třetí hráč. Třetí 
hráč měl ale zavázané oči, musel ho tedy ke 
kyblíku navigovat hráč číslo jedna, ovšem 
pouze hlasem. Celkem takto museli přemís-
tit 3 pytlíky. No a zde zvítězila obec Dobrá, 
za nimi obec Raškovice a na 3. místě obec 
Morávka. Gratulujeme.

Pro dospěláky byla připravena hra „šup 
tam s ním“. Pár se postavil k panelu s úchy-
ty, ve kterém byly barevné otvory. Na panel 
byly umístěny míčky v barvách otvorů a sou-
těžící museli co nejrychleji dostat míčky do 
otvorů stejné barvy. V  této disciplíně zvítě-
zila obec Morávka, za ní obec Krásná, a na 
3. místě se umístila obec Raškovice. Gra-
tulujeme. Za dospěláky soutěžili manželé 
Renata a Pavel Baranovi a manželé Kateřina 
a Jan Gryžboňovi.

Mezi tradiční disciplíny patří „skáká-
ní v pytli“. Zde soutěžily všechny děti vždy 
za svou obec. U  této disciplíny jsme zažili 
spoustu legrace. Zde zvítězily děti z  obce 
Dobrá, za nimi se na 2. místě umístila obec 
Dobratice a na 3. místě obec Raškovice. Vel-
ká gratulace!

Další tradiční disciplína byla hod syro-
vým vejcem mezi dvojicemi jednotlivých 
obcí. Nakonec jsme museli otočit soutěžní 
ring, protože účastníci klání byli moc šikov-
ní a hrozilo, že se budeme muset posunout 
až na komunikaci. Vítězem se stala obec 
Krásná, na 2. místě se umístila obec Dobra-
tice a na 3. místě obec Vyšní Lhoty. Gratu-
lujeme.
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No a  poslední disciplínou byla soutěž 
starostů – „nafoukni si svého ježíka“. Před 
každým z  nich bylo rozloženo 5 ks plasto-
vých kelímků. Úkolem bylo pomocí nafu-
kovacího balónku naskládat kelímky do 
komínku s  rukama za zády. Tady předvedl 
maximální kapacitu svých plic starosta obce 
Nošovice, pan Jiří Myšinský. Na 2. místě se 
umístila starostka Nižních Lhot paní Marie 
Gryžboňová Mališová a na krásném 3. místě 
místostarostka Dobré paní Ludmila Bara-
nová. Vítězům patří velká gratulace.

V  celkovém hodnocení všech disciplín 
byly vyhlášeny obce, které měly nejlepší vý-
sledky. V  letošním 10. ročníku SPORTOV-
NÍHO DNE SDRUŽENÍ OBCÍ POVODÍ 
MORÁVKY zvítězila obec KRÁSNÁ, na 
2.  místě se umístila obec MORÁVKA a  na 
3. místě obec RAŠKOVICE. 

„Historie se opakuje.“ První ročník 
sportovního dne se konal v Dobré, kde ten-
krát také vyhrála obec Krásná. A letos na 10. 
ročníku se klání uskutečnilo opět v  Dobré 
a opět vyhrála obec Krásná. Tradice velí, že 
vítěz pořádá sportovní den příští rok. Dobrá 
tedy za celou dobu trvání této tradiční akce 
vyhrála pouze jednou, a  to vloni. Ale jak se 
říká, není důležité vyhrát, ale zúčastnit se.

Počasí bylo nádherné, soutěžní atmosfé-
ra úžasná, celá akce probíhala hladce a bez 
komplikací, myslím, že si toto odpoledne 
všichni užili. Pro soutěžící bylo připraveno 
občerstvení, aby se mohli posílit buď před 
výkonem, nebo doplnit energii po výkonu.

Děkuji tímto všem, kdo při přípravě a re-
alizaci sportovního dne SOPM pomáhali, 
kteří se aktivně zúčastnili.

Ing. Ludmila Baranová,  
místostarostka obce Dobrá

Právní poradna 
pro občany obce Dobrá bude v roce 2023 probíhat ve stejném režimu jako v roce 
2022, a to každou první středu v měsíci v době od 16-17 hodin v budově Obecní-
ho úřadu Dobrá, 2. poschodí. 

Termíny: 1. 11., 6. 12. 2023.

Termíny uzávěrek Doberských listů na rok 2023
Pondělí 

6. 11., 4. 12. 2023  
- příspěvky v tyto termíny je možné zasílat pouze do 12 hodin.
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Informace o plánované výluce ČD trati  
s náhradní autobusovou dopravou

Provozovatel dráhy Správa železnic, s.o.  
informuje o plánované výluce ČD trati 322 

Frýdek-Místek – Český Těšín ve dnech od 9. 10. do 26. 10. 2023. 
Náhradní autobusová doprava je zajištěna. Přeprava jízdních kol není v autobu-

sech náhradní dopravy zajištěna. 

Odstávka elektřiny

ČEZ Distribuce informuje o plánované odstávce elektřiny dne 
17. 10. 2023 v době od 7:15 do 15:30 hodin.

Odstávka zahrnuje tyto lokality: 
Dobrá č. p. 110, 111, 137, 226, 245, 257, 261, 262, 359, 406, 531,  

650, 656, 679, 681, 690, 697, 708, 724, 726, 734, 735, 744, 758,  
766, 771, 774, 880, 917 + parc. č. 1902/10.

Celé znění informace je vyvěšeno na úřední desce Obecního úřadu Dobrá.

Odstávka elektřiny

ČEZ Distribuce informuje o plánované odstávce elektřiny dne 
19. 10. 2023 v době od 7:15 do 15:30 hodin.

Odstávka zahrnuje tyto lokality:
Dobrá č. p. 110, 111, 137, 226, 245, 257, 261, 262, 359, 406, 531,  

650, 656, 679, 681, 690, 697, 708, 724, 726, 734, 735, 744, 758,  
766, 771, 774, 880, 917 + parc. č. 1902/10.

Celé znění informace je vyvěšeno na úřední desce Obecního úřadu Dobrá.
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Ohlédnutí za Pohádkovým lesem
Dne 16. 9. 2023 se letos v  podzimním 

termínu uskutečnila akce pro děti Pohádko-
vý les. Počasí nám přálo i  tentokrát, v  pro-
sluněném odpoledni přišlo na lesní procház-
ku ve Vojenském lese se svými rodiči a pra-
rodiči 157 dětí.

V lese na ně čekaly postavičky z pohádky 
Princezna ze mlejna, pekaři a také loupežník 
Rumcajs. U  každé postavičky na děti čekal 
úkol, za splnění všech úkolů dostaly děti od-
měnu.

Na myslivecké chatě se po velkém výko-
nu občerstvily.

Velice děkujeme za zapůjčení  chaty 
Mysliveckému spolku Vrchy Dobrá – Paz-
derna, bez tohoto zázemí by se akce nemoh-
la uskutečnit.

Také bych chtěla poděkovat  členům Ko-
mise pro rodinu a občanské záležitosti, kteří 
akci připravili.  Dále děkuji za pomoc Ivaně 
Mališové, Báře Vláčilové, Dagmaře Staňko-
vé, Zuzaně Šnitové, Janu Hadaščokovi, Len-
ce Čtvrtníčkové, Marii Novákové a mladým 
pomocníkům Šimonovi a Ríšovi.

Za Komisi pro rodinu  
a občanské záležitosti Radka Zitová

Podzimní výstava zahrádkářů 23. - 24. září
Pěstitelská sezóna se pomalu ale jistě blí-

ží ke svému letošnímu konci, a tak jako kaž-
dý rok, i letos uspořádal ZO ČZS Dobrá tra-
diční Výstavu ovoce a zeleniny. Tato výstava 
je již každoročně vrcholem zahrádkářské 
a pěstitelské sezóny a mnozí členové uvítají 
tuto příležitost, aby se mohli pochlubit svou 
úrodou, načerpat nápady na další rok nebo 
si nechat poradit od zkušenějších.

I  přes propršený víkend jsme zazname-
nali rekordní počet návštěvníků, kteří mohli 
letos kromě ovoce, zeleniny a květin zhléd-

nout i prezentaci masožravých rostlin Petry
Carbolové, ochutnávku zelí Družstva 

vlastníků Nošovice a  jablek Sadů Životice, 
informace o projektu Dobrosad na záchranu 
starých jablečných odrůd a ukázku místních 
včelařů.

Mezi vystavovatele patřilo vedle členů 
také 54 žáků Základní školy v Dobré a Ma-
teřská škola v  Dobré se postarala o  milou 
výzdobu sálu. Pondělí pak patřilo žákům zá-
kladní a mateřské školy – i ti k nám zavítali 
v rekordní účasti, během dopoledne jsme na 
výstavě přivítali 19 tříd s 363 žáky.

Novinkou letošní výstavy byla soutěž 
O  nejkrásnější truhlík, ve které se sešlo 
18  opravdu nádherných truhlíků, a  to jak 
kvetoucích, tak i zeleninových. Soutěž vzbu-
dila mezi návštěvníky výstavy velký zájem, 
celkem bylo odevzdáno 214 hlasů a výsledky 
byly opravdu těsné. S 29 hlasy zvítězil truh-
lík begónií hlíznatých paní Kaňokové (číslo 
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18), na druhém místě s 25 hlasy se umístil 
truhlík s  červenými muškáty děvčat z  pro-
dejny Řeznictví a  uzenářství Carbol (číslo 
12) a třetí místo s 23 hlasy patřilo panu Je-
žovi za jeho truhlík s fialovými chilli paprič-
kami Filius blue (číslo 13).

Již pátým rokem sklízí velký úspěch Za-
hradníkovo kolo štěstí, v  letošním roce se 
nám od našich členů, sympatizantů a spon-
zorů sešlo více než 300 cen, mimo jiné lás-
kyplně vypěstovaná zelenina, venkovní i po-
kojové rostliny, skvělá domácí marmeláda, 
čerstvá i  nakládaná zelenina, svíčky a  za-

hradnické pomůcky, které všechny našly své 
nové majitele.

Ani letos nechybělo chutné občerstvení - 
společně s návštěvníky výstavy jsme u dobré

kávy, domácích moučníků nebo chlebíč-
ků či zelňačky zhodnotili naše letošní pěsti-
telské úsilí a vyměnili si zajímavé zahrádkář-
ské rady a tipy.

V neposlední řadě patří poděkování ne-
jen členům ČZS, kteří se podíleli na přípravě 
výstavy, zajišťovali její hladký průběh a při-
ložili ruku k dílu při závěrečném úklidu, ale 
i  členkám Klubu seniorů Dobrá za pomoc 
při občerstvení během výstavy.

Závěrem bychom rádi poděkovali také 
našim sponzorům - VÚHŽ a. s. Dobrá za 
odměny věnované žákům základní školy, 
Zemědělskému družstvu vlastníků Nošo-
vice, společnosti Sady Životice spol. s  r.o., 
Řeznictví a  uzenářství Carbol a  pivovaru 
Radegast. 

ZO ČZS Dobrá

Klub seniorů
V září senioři nezaháleli, ale 
cestovali.

•	 19. 6. jsme využili nabíd-
ky 60+ zdarma a  zajeli 
do ZOO Ostrava, aby byl 
využitý autobus, přidali se 
i další občané obce.

•	 21. 9. cílem byla tento-
krát nádherná bazilika 
Na Svatém kopečku a pak 
Expozice času ve Štern-
berku.  Prohlídky nás 

velmi zajímaly, jelikož byly 
komentované. 

•	 22. - 24. 9. jsme vypomá-
hali na zahrádkářské výstavě 
ovoce a zeleniny.

•	 28. 9. po dobré spolupráci 
se zahrádkáři jsme společně 
navštívili výstavu Floria v Kro-
měříži. Viděli jsme hodně krá-
sy a rovněž nakoupili něco do 
našich zahrádek.
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•	 30. 9. využilo 8 členů pozvání Krajské 
rady seniorů a  zúčastnilo se oslav dne 
seniorů v  Hlučíně.  Kulturní vystoupení 
připravili především senioři.

Co je připraveno na poslední měsíce letošní-
ho roku:

•	 Opět každý čtvrtek se sejdeme na hřišti, 
abychom si zahráli Pétanque.

•	 18. října - vyšleme 3členné družstvo na 
vědomostní kvíz, který proběhne v  Ma-
ryčce.

•	 20. října - v pátek v 17 hod. přijďte v hoj-
ném počtu, pobavit se na PYŽAMOVÝ 
ČAJ O  PÁTÉ, který pořádáme společně 
s Komisí pro rodinu a občanské záležitos-
ti, jako obvykle v sále naší školy, vstupné 
bude jako vždy dobrovolné, dáreček pro 
každého bude mít Kočka v měchu, nabíd-
neme dobrůtky vlastní výroby.

•	 PŘEKVAPENÍ - na začátku - krátký kul-
turní program

 - na závěr - vyhlášení nejvtipnějšího pyža-
mového úboru

Přispět k dobré náladě může každý host!
•	 9. listopadu- čtvrtek ve 14,30 hod. BOW-

LING v Radegastově šenku.
•	 26. listopadu v neděli v 5.00 hod. pojede-

me do Prahy za kulturou.
•	 14. prosince - čtvrtek ve 14.00 hod. Mi-

kulášská nadílka v klubovně.

Koncem roku, možná, ještě zamíříme na 
tvarůžky do Loštic a pak na Vánoční trhy do 
Olomouce (důležité budou finance).

Na hojnou účast  
a dobrou zábavu se těší Gryžboňová 

Základní škola Dobrá informuje…
Zlatý kapřík

Ve čtvrtek 21. září se tým žáků prvního 
stupně naší školy, ve složení Simon Staš 
(2. B), Kvido Tragan (3. C), Šimon Bednář 
(4. C) a Bartoloměj Novák (5. B), zúčastnil 
environmentální soutěže „Zlatý kapřík“. 
Tuto soutěž již několik let organizuje Zá-
kladní škola na Lučině ve spolupráci s MO 
ČRS Lučina, za což jim patří velké poděko-
vání. Letos se soutěž po dlouhé době konala 

přímo v  areálu rybochovného zařízení MO 
ČRS na Lučině. A byla spojena i s lovem ryb 
– zlatých kapříků. Žáci museli během celého 
dopoledne plnit spoustu úkolů zaměřených 
na vodní ekosystémy. Na celkem 8 stanovi-
štích poznávali ryby a živočichy našich ryb-
níků i moří, odpovídali na otázky týkající se 
života ryb, plnili dovednostní úkoly a vrcho-
lem byl lov ryb na udici. Disciplína, která se 
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 Společně na Lysou
21. září se žáci 5. ročníku vydali za krás-

ného slunečného, ale větrného počasí na 
Lysou horu pod vedením zkušených prů-
vodců z  řad Klubu českých turistů. Tímto 
výstupem se zapojili do environmentálního 
výchovného programu, jehož prostřednic-
tvím si přiblížili krajinu Beskyd, její přírodní 
zajímavosti a historické souvislosti.

V  průběhu výstupu navštívili Moravu 
i  Slezsko, Satinské vodopády, šli kolem 
dřevjanky U  Zbuja, zastavili se u  přírodní 
památky Ondrášovy díry a připomněli si in-
formace o postavě Ondráše a pseudokraso-
vých jeskyních. Žákům byl vysvětlen rozdíl 
mezi přírodní památkou, národní přírodní 
rezervací a chráněnou krajinnou oblastí. Na 

u dětí setkala s největším nadšením. Každý 
si chtěl chytit toho svého „Zlatého kapříka“.

A  jak to všechno dopadlo? Naši žáci 
v  tvrdém konkurenčním boji 7 základních 
škol z  širokého okolí nezklamali a  obsadili 
nádherné první místo. Obhájili tak prven-
ství z  let minulých. Moc jim gratulujeme, 
děkujeme za vzornou reprezentaci naší ško-
ly a provoláváme Petrův zdar! 

Mgr. Jiří Nohel
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Výstava ovoce a zeleniny
25. září se postupně v  dopoledních ho-

dinách vystřídaly v  multifunkčním sále zá-
kladní školy všechny ročníky 1. stupně, aby 
si prošly Výstavku ovoce, zeleniny a  maso-
žravých rostlin, která byla zpřístupněna ši-
roké veřejnosti ve dnech 23. a 24. 9. Součástí 
výstavy byla i Soutěž o nejkrásnější truhlík.

Výstavku organizoval Klub zahrádkářů 
obce Dobrá, který odměnil dárky i žáky naší 
školy, kteří přispěli svými výpěstky a  chtěli 
se pochlubit letošní bohatou úrodou. Cel-
kem jich bylo 72. Výstavka byla pestrou pa-
letou všech barev – žluté dýně, červená raj-
čata, zelené cukety a okurky, černá rajčata, 
červené a žluté cibule atd.

Od zástupců spolku zahrádkářů se do-
zvěděli řadu zajímavých informací o  pěs-
tování a  ochraně rostlin, viděli přístroj na 
stáčení medu, včelí vosk a  plásty. Výstavu 
obohatil živými tvory Pavel Skokan, který 
propůjčil poštovní holuby, kteří byli žáky 
5. A v samotném závěru na jeho přání vypuš-
těni a oni už sami doletěli k majiteli domů.

Žákům se akce velmi líbila, přínosem je 
jejich aktivní zapojení a  již nyní se těší ne-
jenom na další ročník, ale i případnou další 
spolupráci se zástupci spolku. 

Mgr. Renata Kubalová

vlastní oči viděli kůrovce – Lýkožrouta smr-
kového, poznávali stromy, rostliny i  živoči-
chy. Viděli snímek medvěda, který se toulal 
Beskydami a jeho stopu porovnanou s pěti-
korunou. Poznávali stromy i  podle vůně – 
např. Douglasku tisolistou, mohli si uchopit 
do rukou její kůru, která je lehká jako korek, 
hádali, za jak dlouho se v  přírodě rozloží 
odpadky a v neposlední řadě si připomenuli 
chování v  přírodě. Informací bylo mnoho, 
ale všechny získávali žáci prožitkem.

Byla to náročná trasa, vždyť Lysá hora 
se svou výškou 1323 m  n. m. je nejvyšším 

vrcholem Beskyd. Dřina to byla pro některé 
velká, mnozí byli na vrcholu poprvé, ale o to 
sladší byla odměna na závěr v  podobě jak 
úchvatných výhledů, tak občerstvení – kned-
líky s borůvkami, hranolky, smažák,… Všich-
ni zúčastnění měli radost nejen ze zdolání 
hory, ale i dobrého pocitu ze sebe samého.

Touto cestou bychom chtěli poděkovat 
Martinu Hlaváčovi a Vítu Březinovi za velmi 
obohacující výstup doplněný spoustou pou-
tavých historek.

Mgr. Renata Kubalová, garant akce 



- 14 -

Olympijské hry 1. stupně. 
29. září byly slavnost-

ním nástupem na multi-
funkčním hřišti zahájeny 
Olympijské hry 1. stup-
ně. Na sportovní zápolení 
v krásném letním počasí se 
těšili žáci 2. - 5. ročníků.

Na úvod zazněla olym-
pijská hymna a  byla vzty-
čena symbolická vlajka 
doberských olympijských 
her. Po uvítání sportovců 
a  úvodních slovech paní 
ředitelky, která připomněla 
historii a ideu konání olym-
pijských her, přednesli nej-
lepší sportovci 3. ročníku 
olympijský slib. Ten potvrdili všichni spor-
tovci svým „slibujeme“ a poté veršovanými 
pokřiky vyjádřili své odhodlání a  chuť si 
změřit sportovní síly s kamarády.

Na závěr zahajovacího ceremoniá-
lu byla odstartována symbolická štafeta 
s  maketou olympijské pochodně, které se 
zúčastnili nejlepší sportovci z každého roč-
níku. Sportovci předali olympijskou pocho-
deň řeckým bohyním, které zapálily olym-
pijský oheň, a  tím odstartovaly sportovní 
zápolení.

Olympijský oheň vzplál a  zápolení ve 
4  hlavních sportovních disciplínách moh-
lo začít. Soutěžilo se v běhu na 60 m, hodu 
kriketovým míčkem, skoku do dálky a  vy-
trvalostním běhu na 500 m. Ve volných 
chvílích si mohli sportovci vyzkoušet chůzi 
na chůdách, hod míčkem do tlamy, hod na 
terč magnetickými šipkami, přetahování 

lanem, nebo hod na koš basketbalovým mí-
čem.

Po skončení olympijského zápolení 
následovalo vyhodnocení závodníků v  jed-
notlivých disciplínách. Na malé sportovce 
čekala kromě diplomu a  medaile spousta 
krásných cen, které byly předány úspěš-
ným sportovcům v každé disciplíně a věko-
vé kategorii. Některým z  nich se podařilo 
vybojovat medaile hned v několika disciplí-
nách. Nejlepším sportovcem se stal Vojta 
Maceček ze 3. ročníku, který získal tři zlaté 
a jednu stříbrnou medaili, a tím nejcennější 
umístění ve všech disciplínách. 

Na stupně vítězů vystoupali jen ti nej-
lepší, ale sportovní přátelská atmosféra, 
krásné počasí a nové sportovní zážitky byly 
odměnou pro všechny zúčastněné žáky.

Radmila Jelínková
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Mateřská škola Dobrá informuje….
ZPRÁVIČKY Z NAŠÍ ŠKOLIČKY

ZÁŘÍ VE ŠKOLCE

 Měsíc září byl ve znamení seznamování 
s kamarády, školkou a tvořením společných 
pravidel, aby nám spolu bylo dobře. Hráli 
jsme si, zpívali, cvičili, malovali a dělali vše, 
co nás baví.

Seznámili jsme se také s  prvním stro-
mem našeho ŠVP Rok stromů. Starý dub 
vyprávěl dětem o  stromech, o  tom, jak vy-
padá strom a jak my lidé, jak spolu souvisí 
symbolika dubu a přátelství, proč lidé potře-

bují stromy. Zjistili jsme, že nejen stromy, 
ale i my máme své kořeny a říkali si, jak se 
jmenuje a jaké je místo, kde žijeme.

Díky krásným slunečným dnům jsme 
trávili hodně času venku, seznamovali se 
s nejbližším okolím školky a pozorovali, jak 
se příroda připravuje na příchod podzimu.

Na konci září si děti užily dvě krásné akce:

DRAVCI VE ŠKOLCE

S cílem vzbudit zájem o přírodu, zvířata 
a jejich ochranu připravil karvinský sokolník 
pan Jaroslav Oszelda s kolegou pro naše děti 
ukázku dravců.  Na školní zahradě dětem 
zajímavým způsobem představili několik 
druhů dravců a sov. Děti se dozvěděly, jak se 
jmenují, kde žijí, čím se živí, jak se pohybují 
a loví. Měly možnost si dravce prohlédnout 
zblízka a některé si i pohladit. Sokolníci také 
předvedli ukázku letu jednotlivých dravců 
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a útok na kunu, která byla samozřejmě pou-
ze vycpaná. Pan Oszelda na závěr vyzkoušel 
znalosti dětí o sovách z pohádek a správné 
odpovědi odměnil ptačím pírkem nebo ma-
lovaným kamínkem. Děti si z této akce od-
nesly mnoho zážitků a nových informací.

VÝSTAVA OVOCE A ZELENINY

Jako každý rok jsme dostali také po-
zvánku na výstavu ovoce a  zeleniny. Akce 
se konala v multifunkčním sále ZŠ a děti na 
výzdobu výstavních prostor přispěly svými 
obrázky a výrobky. Za doprovodu ochotných 
zahrádkářů si děti prohlédly úrodu ze zahrá-
dek. Obdivovaly velké dýně, hlávky zelí a byly 
překvapené, jaké zajímavé druhy, tvary a bar-
vy ovoce a zeleniny existují. S velkým zájmem 
si vyslechly informace o masožravých rostli-
nách, s chutí ochutnaly sladký med od včelek 
a s nadšením pozorovaly živé holuby.

První měsíc školky utekl jako voda. 
V  říjnu se děti můžou těšit na poznávání 
barevného podzimu, povídání s panem ilu-
strátorem Adolfe Dudkem. Na přihlášené 
předškoláky čeká předplavecký výcvik, kte-
rý bude probíhat každou středu v aquapar-
ku na Olešné.

Paní učitelka Eva Kavková
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PÁTEK 10. 11. 2023 09.30- 11 .00
PŘÍJEM HR AČEK

15 .00- 17.00
SOBOTA 11. 11. 2023 09.00- 11 .00 BURZA

13 .00- 14 .30
VÝDE J  PENĚZ 
A  VR ÁCENÍ  NEPRODANÝCH KUSŮ
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Místní knihovna Dobrá
 Milí čtenáři,

v  rámci celostátní akce „Tý-
den knihoven“ pro Vás pořádá-
me různé aktivity, které probíhají 
během celého měsíce října. Od 
začátku měsíce pořádáme bese-
dy pro ZŠ Dobrá. Děti se seznamují s naší 
knihovnou, učí se vyhledávat knihy na re-
gálech a pracovat s nimi. Dne 11. 10. 2023 
od 17:00 hodin vás srdečně zveme na ces-
tovatelskou přednášku manželů Márových 
na téma Kambodža, Laos a Thajsko, jako 
obvykle nám zprostředkují bohaté zážitky 
ze svých cest. 

V listopadu nás přijde navštívit pan Aleš 
Nitra, se kterým jsme navázali trvalou spo-
lupráci a jeho hudební programy jsou velmi 
oblíbené. Tentokrát nám přijde zazpívat 
a  vyprávět o  Martě Kubišové a  věříme, že 
program bude jako vždy skvělý. Tato akce se 
bude konat 15. 11. 2023 od 17:00 h.

Pro děti připravujeme již tra-
diční Halloweenskou přespávač-
ku, která se uskuteční dne 10. 11. 
2023 od 16:00 hodin, na téma 
„Po stopách mumie“. Děti se 
mohou těšit na bohatý a zábavný 
program. Přihlášky a  informace 

jsou k dispozici v knihovně.

Na všechny tyto akce Vás srdečně zveme.

Pro všechny čtenáře máme k  vypůjčení 
spoustu knižních novinek známých autorů, 
jako jsou např. Daniel Silva, Štěpán Javů-
rek, Nora Roberts, Daniela Steel, Danuta 
Chlupová, a  další. Od začátku září máme 
opět klasickou výpůjční dobu. 

Výpůjční doba: Pondělí, úterý, čtvr-
tek 8-11, 12-17.30 a  každou lichou sobotu 
8-11  hod. Web knihovny: knihovna-dobra.
cz, Facebook: Místní knihovna Dobrá

Moc se těšíme na Vaši návštěvu.

Knihovnice MK Dobrá

Zahajovací táborák 13. 9. 2023
Tak jako každý rok, se jako první akce 

v  září konalo zahájení v  podobě táboráku. 
Sešli jsme se před naší klubovnou na faře, 
odkud jsme vyrazili na Mechuli. Už po cestě 
bylo hezké pozorovat nadšení, se kterým se 
mnozí radostně vítali se svými kamarády.

Na místě proběhlo zahájení a  uvítání 
všech, co dorazili. Letos se nás sešlo snad 
nejvíce za celou historii střediska, včetně ně-
kolika nováčků, pro které to byla jejich úplně 

první zkušenost se skautingem. Tak snad se 
s námi cítili dobře. Po pár úvodních momen-
tech jsme poděkovali Tomanovi (Tomáši 
Berkovi), který se rozhodl skončit na pozi-
ci střediskového vedoucího. Naše středisko 
vedl, směroval a  opečovával úctyhodných 
10 let. Tudíž mu patřil obrovský potlesk na 
znak díků z naší strany. Mimo to dostal pla-
kát s podpisy členů, skautský šátek a byl mu 
udělen Březový lístek.
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Březový lístek je ocenění pro dobro-
volníky, kteří se dlouhodobě starají o  děti 
a mládež v různých organizacích. V našem 
středisku jsme doposud tradici udělování 
Březových lístků neznali, každopádně nám 
to přišlo jako moc hezká možnost podě-
kování za veškerou energii a  práci, kterou 
skautští vedoucí dělají. Březové lístky mají 
několik stupňů (1.–12.) a jedinec může být 
v průběhu života postupně oceňován i vyš-
šími stupni. Udělování lístků však závisí 
na ostatních nositelích tohoto ocenění. Dle 

pravidel pro každé nové přidělení musí být 
dosaženo určitého množství podpisů ostat-
ních držitelů, kteří uznají za vhodné, zda si 
daný člověk jejich podpis zaslouží. A jelikož 
Tomča pracoval po boku spousty dalších 
šikovných lidí, tak si toho ocenění z táborá-
ku odnesli i: Kučka, Pepan, Růža, Sušenka, 
Žužu, Gabka, Koci, Zuzka a Želva. Celý ten-
to nápad s  udělováním přinesl Jorg, který 
svůj lístek obdržel v  minulosti od skautů 
z Karviné.

Následně měly jednotlivé družinky pro-
stor pro probrání důležitých organizačních 
věcí. Zahráli jsme si několik her, opekli 
dobroty nad táborákovým ohněm, udělali 
společnou fotku a  vydali se na cestu zpět. 
Doufám, že nový skautský rok všem dober-
ským skautkám a skautům přinese spoustu 
kamarádů, dobrodružství, hodnotných zá-
žitků a nové dovednosti.

Kristýna „Želva“ Goldová
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Sýkorky přiletěly do Nového Jičína
V pátek 22. září se setkaly Sýkorky před 

farou, aby vyjely na první víkendovku v tom-
to novém skautském roce. 

Jeli jsme dvěma autobusy s  jedním pře-
stupem, až jsme dojeli na autobusové nádra-
ží v Novém Jičíně. Odtud jsme šli pár minut 
pěšky do zdejší skautské klubovny. Zahráli 
jsme si venku hry (Magic ball, ze kterého 
byly všechny děti špinavé), vybalili jsme se 
a pochutnali si na večeři. Večer následovaly 
společné hry (městečko Palermo a  další), 
a potom jsme ulehli do svých spacáků a pře-
mýšleli, co nás asi zítra čeká...

Ráno po snídani následoval dopoled-
ní program, který si pro nás připravily děti 
„dobrovolníci” a  workshopy. Posléze jsme 
poobědvali a  k  obědu neodmyslitelně pat-
ří i  odpolední klid. Ten ale není nekonečný. 
Po ukončení za námi přišla Áďa a oznámila 
nám, že se v  klubovně skrývá bomba! Měli 
jsme čtyři hodiny do výbuchu a naším úko-
lem bylo zjistit kód k deaktivaci. Na památ-
kách po Novém Jičíně byly rozvěšeny papíry 
se zajímavostmi o nich a my dostali křížovku, 
kterou jsme měli doplnit. Ovšem to bylo po-

někud těžší… vedoucí nám vzali mapu a od-
vezli nás mimo město. Na nás bylo, abychom 
zjistili kód a  ještě se vrátili zpět v daném li-
mitu. Když jsme všichni byli zpět v klubovně, 
zbývalo už jen pár minut. Po špatně zadaném 
kódu jsme ovšem vybuchli! To nikdo z  nás 
nečekal, ale dlouho jsme z toho skleslí nebyli. 
Na večeři byly palačinky a všichni jsme měli 
úsměv na tváři. Po těch úžasných palačin-
kách následoval klidný program o rozhodo-
vání a zazpívali jsme si pár písniček, než jsme 
všichni upadli do hlubokého spánku.

Nedělní ráno mohli zájemci vstávat dřív 
a  zúčastnit se mše svaté v  místním farním 
kostele. Po mši jsme všichni spojili síly, aby-
chom klubovny předali v co nejhezčím stavu. 
Dokonce nám nějaký ten čas zbyl. Ten jsme 
strávili společným hraním her na zahradě. 
I hry měly svůj konec a my jsme se ani nestih-
li vzpamatovat a už jsme seděli v buse smě-
rem domů. Nikdo nechtěl víc než svou postel 
a pořádně se vyspat. Protože co by to bylo za 
víkendovku bez ponocování?

Tato víkendovka byla fajn i proto, že se na 
ní společně s vedoucími podílely i děti, napří-

klad s  workshopy, budíčky, 
vařením atd. 

Věřím, že jsme si to 
všichni užili a  od nikoho 
tato víkendovka nebyla tou 
poslední. Ach ta škola, kdy-
by po neděli nebylo pondělí, 
stálo by to za prodloužení. 
A myslím, že každý z nás už 
se těší na víkendovku, která 
nás čeká za chvíli.
Barbora „Druid” Chodúrová
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První Tučňáčí přespávačka 30. 9. - 1. 10.
Občas se někdy stane, že počasí zavaří 

i  samotným vedoucím, kteří naše akce plá-
nují, a bohužel tak tomu bylo i v případě pře-
spávačky družinky Tučňáků. Ti si naplánova-
li výlet po okolí naši malebné obce s cílem se 
utábořit, uvařit si jídlo na ohni a za zvuků pří-
rody usnout pod světlem měsíce a hvězd. Vy-
hlídky během celého týdne vypadaly opravdu 
nadějně, ale v  sobotní ráno se spustil déšť 
a  my tak nějak tušili, že to nebude nejspíše 
taková růžová procházka, jak jsme si mysleli, 
a budeme muset přijít s malou alternativou.

Po společné poradě jsme se tedy rozhodli, 
že nakonec přespíme v  klubovně a  aspoň si 
uvaříme nějakou šmakuládu, ve formě těsto-
vin s kuřecím masem na smetaně a špenátu. 
Všechno potřebné si kluci koupili sami v ob-
chodě a následně i připravili k jídlu. Jakožto 
vedoucí musím uznat, že se jim to opravdu 
povedlo a nadlábli jsme se do plna. Poté ná-
sledovalo i kulturní obohacení v podobě fran-
couzského filmu RRRrrrr! A  ráno jsme už 
jenom uklidili a  šli domů. Pro příště máme 
tedy poučení, že není nutné vždy věšet hlavu 

nad promarněným plánem, ale přizpůsobit se 
možnostem a vytěžit z toho to nejlepší.

Za družinku Tučňáků
Jiří “Jorg” Poljak
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Přednáška v terénu okolo  
přírodní památky řeky Morávky

Všichni určitě víme, že naší obcí proté-
ká řeka Morávka, ale málokdo ví, jak je ve 
skutečnosti zajímavá a  důležitá z  hlediska 
ochrany přírody a krajiny. Ve čtvrtek 21. září 
jsme se v odpoledních hodinách sešli u Ka-
čabaru a po krátkém úvodu ohledně historie 
řeky jsme společně vyrazili po pravém bře-
hu směrem na Frýdek-Místek vedeni míst-
ním ochráncem přírody RNDr. Miroslavem 
Skarkou.

Pan Skarka ukázal účastníkům takzva-
né říční terasy, tedy zbytky někdejšího dna 
v okolí, které vzniklo erozí a akumulací vod-
ního toku. Řeka Morávka je jedním z  po-
sledních tzv. divočících štěrkonosných toků 
v rámci celé České republiky. Ukládá a pře-
souvá erodovaný materiál říčním korytem 
ve formě štěrku.

Vzniklé štěrkonosné náplavy jsou domo-
vem hned několika vzácných a ohrožených 
druhů rostlin a živočichů. Zde bych zmínil 
například židovník německý, který se bohu-
žel v důsledku postupného zahlubování ko-

ryta prakticky nevyskytuje, protože je velmi 
náročný na vodu a sluneční svit. Jako další 
zástupce rostlin bych zmínil přesličku cídiv-
ku peřestou, olši šedou a vrbu šedou. Mezi 
živočišnými druhy zde nalezneme saranče 
marši türkovou, vydru říční, ledňáčka říční-
ho a vranku obecnou.

Na toku řeky jsou nyní celkem tři vý-
znamné ochranné zóny, které se podařily 
prosadit místním ekologům z  organiza-
ce Český svaz ochránců přírody Myrica-
ria. Jedná se o  národní přírodní památ-
ku Skalická Morávka, přírodní památku 
Niva Morávky a  přírodní památku Profil 
Morávky. Řeka pramení v Beskydech v ob-
lasti blízko Sulova a  tok je dlouhý zhruba 
29.5 km, kde se vlévá do charakterově po-
dobné řeky Ostravice.

Řeku v  současné době ohrožuje hned 
několik věcí. Na prvním místě je to člověk 
samotný, který se řeku neustále snažil umě-
le regulovat. Dále jsou to tzv. invazivní dru-
hy rostlin, jako jsou křídlatka a netýkavka, 

které zde byly původně dovezeny 
jako okrasné rostliny z  východní 
Asie. Nyní je bohužel boj proti 
nim velmi náročný a  zdlouhavý, 
prakticky nejsme schopni tyto 
rostliny u nás zcela vyhubit. 

Přednáška byla velice zajíma-
vá a poučná, a i do budoucna pro 
Vás přichystáme další přednášky 
v terénu z okolí naší obce. 

Za komisi pro životní prostředí
Tomáš Berka
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Otázky pro Michala Horáka  
před koncertem v naší obci

Michal Horák je mladý český písničkář, 
který si sám skládá hudbu i  texty. V  roce 
2021 získal ocenění Český slavík v katego-
rii Objev roku. Letos vystoupí 4. listopadu 
v Dobré. Jako pozvánku na koncert jsme mu 
položili pár otázek.

Skládáte si sám hudbu i slova? A co Vám 
jde lépe?

Skládám si sám text i  hudbu, obecně 
mám ale více nápadů v oblasti hudby. Hud-
ba neklade téměř žádné limity, kdežto u čes-
kého textu musí člověk respektovat nějaké 
zásady, proto to s ním jde často pomaleji než 
s hudbou.

Ať posluchači v Dobré ví, na co se mohou 
těšit - jak byste sám popsal vaši hudbu – je 
smutná, veselá, vtipná… ?

Řekl bych, že moje hudba je spíš veselá, 
civilní, ba i humorná, nebo aspoň si to mys-
lím. Někde písnička nese prostě jen nějakou 
vtipnou historku, jindy se skrze ni snažím 
i něco lehce hlubšího předat. Myslím si ale, 
a  doufám, že se člověk na koncertě pobaví 
a že si odpočine.

Jaké životní zkušenosti jsou pro vás nej-
větší inspirací v textech?

Obecně mě nejvíc inspiruje můj vlastní 
život, lidi v  mém okolí anebo různé vtipné 

historky, které se ke mně dostanou ať už od 
mých známých, nebo třeba i od mého otce, 
který dělá starostu u nás na vesnici, a různé 
bizarní tuzemské historky sbírá. 

Kousek od nás je Třinec, odkud pochází 
Tomáš Klus, našel jsem si, že jste s  ním 
spolupracoval. Můžete vaši společnou 
práci přiblížit? A  znáte osobně i  některé 
jiné muzikanty z Frýdku-Místu a okolí?

Tomáš Klus si mě v mých 14 letech vy-
bral jako předskokana na své turné, což mi 
tehdy v  začátcích velmi pomohlo. Znám 
odsud samozřejmě i Miraie Navrátila nebo 
jsem se osobně znal i  s  Davidem Stypkou. 
Máte tady líheň skvělých muzikantů, tak 
snad u vás neudělám svým rodným východ-
ním Čechám ostudu.

Budete hrát u nás ve vesnici Dobrá. Jaké 
věci ve vašem světě jsou dobré? A jaké nej-
lepší?

Velkou radost mi dělají například názvy 
obcí jako ta vaše. Člověk během brázdění re-
publikou zavítá do leckterých obcí a někte-
ré názvy mě jako milovníka českého jazyka 
prostě nepřestávají mile překvapovat. Jinak 
mám velkou kliku, že mám ve svém životě 
rozhodně víc dobrých věcí než špatných. 
Především mám kliku na skvělé lidi.                       

Petr Salamon
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Stalo Se před 30 lety (vybíráme z kroniky roku 1993)
První vteřinou nového roku 1993 vznikl nový stát v Evropě, Česko.
Jiří Kreuzinger v pronajatých prostorách integrovaného domu služeb

trvale pořádá kurzy autoškoly pro automobilisty a na motorkáře. Mladí
jsou spokojeni, že nemusí do autoškoly do města, starší pokyvují hlavou
— kdo by si pomyslel, že něco takového bude v Dobré?

Úpravy okolí obecního úřadu bylo dosud po mnoho let staveništěm.
Od roku 1986, kdy zde byl v důsledku výstavby domu služeb zrušen parčík s živým plotem,
chodníčky a oplocením pro pomníky padlých ve světových válkách, je toto nevzhledné pro-
stranství rumovištěm plným plevele. Před první částí domu služeb bylo zřízeno provizorní
parkoviště pro auta a k obchodu fy Janecký byl zřízen chodník. Teprve teď, po ukončení
druhé etapy stavby domu služeb, v němž je i spořitelna, pošta, lékárna a obchod — to jest
vloni na podzim — je možné okolí upravit. Úpravy však probíhají liknavě a táhnou se celé
měsíce až do pozdního podzimu.

Pouť se po dvaceti letech vrátila do centra obce, na sokolské hřiště. Hřiště Sparty, kde
se pouť dosud odbývala, se upravuje a škvárový povrch je zatravňován.

Zkrácení základní vojenské služby pro vojáky z 18 na 12 měsíců. O tom se nám mohlo
před léty jen zdát, když „vojna“ byla na 2 roky a počátkem 80. let se uvažovalo dokonce
o jejím prodloužení na 3 roky. 

Prezident Václav Havel projížděl Dobrou; v pondělí a úterý 14. a 15. června navštívil
Frýdecko–Místecko. V pondělí diskutoval se starosty vesnic povodí Ondřejnice na Hukvaldech.
Po deváté hodině přejížděl s policejním doprovodem Dobrou do nejvýchodnější obce Hrčavy
na česko–polsko–slovenské hranici.

Kostel má nový vzhled. Uvnitř zrestaurovaného kostela nastala největší změna za
poslední desetiletí. Malba byla po 18 letech obnovena; světla nově nainstalována. Obrazy
vyčištěny, rámy staré křížové cesty opraveny. Po bocích oltářního obrazu sv. Jiří byly zavěšeny
sochy sv. Josefa a sv. Jana Nepomuckého. Strohost interiéru je však farníky kritizována.

Nemilý příběh „hudební“. Na konci školního roku, ve středu 30. června v 10 hodin
dopoledne, zahrála žákovská kapela Antonína Hradílka před obecním úřadem žákům
a učitelům na rozloučenou se školou. Smutné bylo ovšem, že o pár dnů později vykradli
zloději panu kapelníkovi chalupu (č. p. 126) a zcizili hudební nástroje, které tam žáci
uschovávali. Škoda byla veliká a ještě více mrzela povaha lupu — hudební nástroje dětí…
Nejsou informace, že by se zloděje podařilo vypátrat.

Neobyčejně se daří borůvkám — denně odjíždí autobusem do hor spousta sběračů
z Dobré a vracejí se s plnými konvicemi a kbelíky. Pod Lysou horou a pod Slavíčem je od
borůvek až modro — ale byly viděny u nich zmije. 

Naši farnost opustil P. Alois Peroutka, jehož v úřadu vystřídal farář z Nového Jičína,
P. Petr Eliáš. P. Alois stál v čele doberské farnosti 8 let. 

Začala první etapa plynofikace, která bude stát 2 milióny korun. Počátkem září, po
mnoha letech čekání, zaryla do země rýpadla firmy Jost z Frýdku–Místku ve středu obce,
aby vyhloubila strouhy pro potrubí na plyn. Vedení začíná ve Staré dědině, směřuje kolem
sokolského hřiště podél hlavní silnice, po její pravé straně (ve směru od Frýdku) a končí
u pekárny Hranických. Regulační stanice plynovodu za Obecníkem stojí již od června.
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Dobrá zažila dopravní zátěž. Železniční dělníci se dali  do opravování přejezdů — na tom,
který vede k Nošovicím, i „na dolních rampách“ před nádražím, takže Dobrou byla svedena
ve středu 15. září veškerá doprava na Nošovice mimo přejezd objížďkou přes dřevosklad.
Také se vyspravují díry v asfaltovém povrchu vzniklé za léta provozu hlavního tahu na Český
Těšín, který právě poslední dobou tolik trpí, poněvadž jsou nyní otevřeny hranice s Polskem. 

Hesa. Velkou radost jsme měli z nové dopravní služby Hesatour z Třince, která přepravuje
cestující pohodlnějšími autobusy, častěji a rychleji, poněvadž zastavuje jen v Místku a na
Veselé. Kuřáci ocenili, že jim nikdo nezakazoval v autobuse kouřit. Zpočátku byla dražší, ale
pak srovnala ceny s konkurující ČSAD. (Časem se Hesa působení v linkové dopravě vzdala.)

Zvelebování centra obce a kosterní nálezy. Od prvního říjnového týdne je už upravováno
prostranství před obecním úřadem a domem služeb. Ve čtvrtek a pátek 6. a 7. října byly
kolem vysazeny jehličnany a okrasné dřeviny. Ves je ale v nevzhledném stavu, rozkopána,
protože pokládání plynového potrubí se zpožďuje. Několikrát byl překopnut vodovod, neboť
je špatně vyznačený v plánech. U kostela vykopali lidské kosti, poněvadž v těch místech
kdysi stával hřbitov.

„Babí léto“. Od konce září až do poloviny října bylo počasí, jakoby si umínilo vynahradit
nevlídný červenec — tak bylo teplo a slunečno, teploty přes 20 °C doprovázené teplými
větry vanoucími od jihu a západu, což zavdávalo příčinu ke krásným vycházkám do přírody.

Jak nadále s odpady. V říjnu se mohli občané vyjádřit k odvozu tuhého odpadu, tedy
vesměs popela. Měli vybrat podle svého uvážení, zda souhlasí s odvozem dosavadními
Technickými službami ve Frýdku–Místku nebo chtějí odvoz soukromou firmou, která totéž
nabízí od nového roku levněji. Oběžník o tom informující byl ovšem tak nešťastně
zformulován, že se pro soukromou firmu přihlásilo jen pár domácností a tudíž odvoz zůstal
dosavadnímu odvozci — Technickým službám. Odvoz se tedy od prosince provádí zakupováním
žetonů za 25 Kč na každou popelnici na obecním úřadě. Jen žetonem označená popelnice
bude vyprázdněna. Žetony jsou plastové, rudé barvy, mají vyražené číslo popisné a jsou
opatřeny háčkem na zavěšení k popelnici.

Školní kapela úspěšná v Ustroni. V pátek 29. října proběhlo v polském lázeňském
městečku Ustroni zajímavé setkání. Na pozvání ředitelky tamní školy a dřívějších kontaktů
kapelníka Antonína Hradílka se rozjel školní orchestr obnovit a navázat nové možnosti spo-
lupráce. Zájezd vedla ředitelka školy Jana Niklová, někteří učitelé, děti s rodiči a starosta
obce Bohumír Maráček. Prohlédli si ustroňskou školu a nešetřili chválou.

Podnikatelé podpořili akce dětí. V prosinci uspořádala naše knihovna pro žáky školy
v Dobré soutěž 15krát se vás ptáme… Soutěže se zúčastnilo 18 dětí a výherní ceny pro vítěze
darovalo Knihkupectví a papírnictví Bílek z Místku, jež zde má poboční obchod. (Zřizovatelem
knihovny je od letošního roku obecní úřad). 

Změny u frýdeckého nádraží. Bývalý hotel Beskyd naproti nádraží ve Frýdku koupila
Komerční banka a celý jej přestavěla. Letos byla dána do provozu veřejnosti. Celá budova
byla adaptována uvnitř i vně, omítnuta a vyměněny okna a střecha. Kde byla cukrárna, je
nyní vjezd, kudy vjíždí automobil s penězi pod ozbrojeným dohledem ochranky. Zrušena
byla dobrou jakostí proslulá přípravna cukroví, dortů a zákusků v parku, z níž jsou garáže.
Při chodníku, kde se čekává na autobusy, byla zřízena Čekanka, pohostinské zařízení s ne-
přetržitým provozem, jídlem a pitím.

Připravil Rostislav Vojkovský, kronikář
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Výstava představila vývoj vztahu  
mezi lidmi a vzácnou beskydskou přírodou  

za posledních padesát let 
14. září 2023 proběhla na frýdeckém 

zámku vernisáž výstavy Beskyde, Beskyde, 
kdo po tobě 50 let ide?

Výstavu je možné si prohlédnout do 
26. listopadu. Návštěvníci se seznámí s vý-
vojem CHKO v pěti dekádách, s geografic-
kým charakterem hor, se vzácnými zvířaty.

Na výstavě se kromě Muzea Beskyd 
podílely i  jiné instituce. Materiály dodala 
Správa chráněné krajinné oblasti Besky-
dy, podíleli se na ní i  ekologové z  místní 
pobočky Českého svazu ochránců přírody 
Salamandr. O výtvarnou koncepci výstavy 
se postaral Ivo Sumec.

Úvodní slovo na vernisáži pronesli pra-
covníci Muzea Beskyd, oficiálně ji zahájila 
Karin Vitásková a  přírodovědné oddělení 
Muzea Beskyd prezentovala doktorka Jana 
Tkáčiková. Zajímavé myšlenky představil 
Vojtěch Bajer z  Českého svazu ochránců 
přírody, tak trochu se zamyslel nad význa-
mem ochrany Beskyd. V  rámci vernisáže 
proběhl křest knihy Spájajú nás Beskydy, 
která popisuje českou i  slovenskou stranu 
této krajiny. Vydalo ji Oravské muzeum P. 
O. Hviezdoslava. Knihu pokřtila ředitel-
ka Oravského múzea P. O. Hviezdoslava 
PaedDr. Mária Jagnešáková. Folklórní 
hudbu zahrála cimbálová muzika Frý-
dlantská chasa z Frýdlantu nad Ostravicí.

Ochránce přírody Vojtěch Bajer přiblí-
žil vznik expozice. Výstava není zahlcena 
exponáty, její tvůrci měli zpočátku dokonce 
obavy, že nemají dostatek zajímavých ma-

teriálů. O to větší je ale prostor přemýšlet 
o významu ochrany Beskyd. Heslo ochrán-
ců přírody Poznej a  chraň by se dalo při 
úvahách nad výstavou přetvořit na slova 
Pochop a  Chraň, jak uvedl Vojtěch Bajer. 
I  já jsem měl pocit, že cílem výstavy není 
nabídnout návštěvníkům co nejvíce infor-
mací, ale spíše je inspirovat k  zamyšlení. 
Cedulky u jednotlivých exponátů informo-
valy o exponátech jen stručně. Tak, aby si 
člověk zapamatoval podstatné věci a získal 
k  Beskydům bližší vztah. Aby pochopil, 
jaký je charakter beskydské krajiny a proč 
je třeba ji chránit.

Část výstavy je věnována výtvarným 
dílům zobrazujícím beskydskou krajinu. 
Kresby různých výtvarníků, které přibližu-
jí krajinný ráz hor, jsou vystaveny v  první 
místnosti. Často je za svého života maloval 
místní malíř Josef Lang, proto mají jeho 
obrazy na výstavě větší prostor. 

Návštěvník má příležitost uvědomit 
si, proč je třeba přírodu chránit, čím jsou 
Beskydy vzácné. Může si prohlédnout vy-
cpaná zvířata, kromě ptáků (například tet-
řev hlušec) také významné ohrožené šelmy 
– například vlk a rys. Dozvěděl jsem se, že 
Beskydy jsou jediným místem u  nás, kde 
tyto dva druhy šelem spolu s medvědy žijí.

Výstava ukazuje vývoj vztahu mezi lidmi 
a místní přírodou v čase. Jednotlivé dekády 
od sedmdesátých let mají své panely, které 
popisují, jak byly Beskydy chráněny, jak 
vypadalo užívání krajiny lidmi… Zajímavá 
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jsou pro mne devadesátá léta, kdy si příroda 
oddechla a kdy měli ochránci naději, že lidé 
začnou přírodu opravdu chránit. Tehdejší 
poslanci schválili dodnes přínosný Zákon 
o ochraně přírody a krajiny.

Ostatně i  pozdější ochránci přírody si 
mohou zapsat jedno malé, důležité vítěz-
ství, které se týká likvidace černých sklá-
dek. Pro ně pořadatelé vytvořili názorný 
exponát v poslední místnosti výstavy. Tato 
podoba znečišťování krajiny v  posledních 
letech z  Beskyd docela zmizela. Bude mít 
úspěch i  jiné úsilí ochránců? Napadá mne 
třeba snaha navodit soulad mezi lidmi a di-
vokými šelmami…? Asi bude třeba nachá-
zet kompromisy a určovat priority, ale ně-
které úspěchy naznačují naději.

Tvůrci expozice nezapomněli ani na 
oblečení, které nosili návštěvníci hor v jed-
notlivých dekádách. 

Mne nejvíce zaujalo zobrazení součas-
ného období, konkrétně kostým fanouška 
outdoorových sportů. Tento kostým spor-
tovce vyhledávajícího adrenalin je velmi 
podařeným exponátem.

Výstava na frýdeckém zámku potrvá do 
26. listopadu. Otevírací doba je od úterý do 
pátku 8 až 12 a  12:30 až 16 a v sobotu, ne-
děli a svátky od 10:00 do 16:00 (v listopadu 
o víkendech jen od 13:00 do 17:00).

Petr Salamon

Změna ordinační doby Dětského střediska 
Dobrá, MUDr. Iva Kučerová

12. 10. 2023     čtvrtek     NEORDINUJE SE
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Srdečně Vás zveme na první ročník festivalu Ostravské dny folkloru!  
Byla by škoda, kdyby tradice upadly v zapomnění, proto chceme prostřednictvím 
různorodého programu ukázat, že dědictví našich předků může spojovat generace.  
Akce bude probíhat od 8. do 12. 11. 2023 a těšit se můžete na řadu hudebních představení, 
workshopů, ale také třeba na tematickou výstavu. 
Přijďte se sami přesvědčit, že folklor spojuje. 
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Střední odborná škola,
Frýdek-Místek,
příspěvková organizace Cer�fikáty

a řidičská
oprávnění

ZDARMA

STUDIJNÍ A UČEBNÍ
OBORY
• Automobilní
• Ekonomické
• Strojírenské
• Zemědělské

@sosfmcz

ww
w.so

sfm
.cz

Šťastná
volba

vzdělání

© KLEIN

Další termín kdykoli 
po telefonické 
domluvě.

DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ  
8. 11. 2023, 6. 12. 2023 
17. 1. 2024 
od 8:00 do 16:00
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DOBRÁ u nádraží

Čím	více	útržků,	tím	větší	šance	na	výhru!	

soutěžte	o	hodnotné	věcné	ceny.
Od	11.10.	-	11.11.2023

Za každý nákup v našı ́prodejně v Dobré v hodnotě nad 399,-	Kč	
obdržıt́e účtenku s útržkem, který odevzdáte na pokladně.

SOUTĚŽ

ź sleva z nákupu

Více	informací	na	prodejně	
nebo	na	www.coopbeskydy.cz.

ź inančnı ́bonus a dalšı́

Výhody:

od 11.10. - 31.12.2023.
Tato nabıd́ka platı ́

BESKYDKARTA - zdarma

zcela	ZDARMA!
si můžete zřıd́it	věrnostní	Beskydkartu	

Pouze	v	naší	prodejně	v	Dobré 

Věděli jste, že od letošnıh́o března je COOP v Dobré 
přeřazen do	řetězce	TUTY a najdete v něm tak 

mnohem více	položek	v	letákové	nabídce?

Těšíme	se	na	Vaši	návštěvu!
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OBECNÍ ÚŘAD DOBRÁ – TELEFONNÍ SEZNAM
558 412 300 Ing. Jiří Carbol, starosta
558 412 312   Pavel Peterek, 1. místostarosta
558 412 301 Ing. Ludmila Baranová, 2. místostarostka

558 412 308 Martina Nytrová, vedoucí správního odboru
558 412 311 Marcela Krestová, referent správního odboru, sekretariát,
  podatelna, ověřování, CZECH Point
558 412 307 Radka Mohylová, referent správního odboru, matrika, 
  ohlašovna, ověřování, objednávky služeb, CZECH Point

558 412 305 Marcela Kolková, vedoucí finančního odboru, účetní
558 412 306 Jana Kolářová, referent finančního odboru,
  místní poplatky, povolení průjezdu přes most

558 412 303 Jaroslava Frischtoková, vedoucí stavebního úřadu
558 412 302 Alena Alexová, referent stavebního úřadu
558 412 310 Jarmila Lisníková, referent stavebního úřadu   
558 412 304 Markéta Řízková, referent životního prostředí, silniční  
  správní úřad, kácení dřevin, investiční referent

558 412 309 Ing. Tomáš Chýlek, vedoucí odboru správy
736 614 720  majetku a investic
---------------
739 705 945 přehrávání hlášení místního rozhlasu 
---------------
558 412 313 Zdravá výživa, Taťána Jursová

Otevírací doba sběrného dvora v Dobré
Pondělí    8.00 - 12.00 hodin
Středa  13.00 - 17.00 hodin
Pátek 13.00 - 17.00 hodin
Sobota   8.00 - 12.00 hodin

Správce sběrného dvora:
739 630 870 Evžen Lisník

Zpravodaj Obecního úřadu Dobrá, tel.: 558 641 491-2; fax: 558 641 202; oudobra@dobra.cz.
Pravidelný výtisk – Registrace DL. č.E 12337. Výtisk zdarma.

Za příspěvky a za texty v inzerci vydavatel neodpovídá.
Sazba a tisk © Tiskárna KLEINwäChTER holding s.r.o. Uzávěrka dalšího čísla: uvnitř listů.

Dovoz a odvoz kontejneru na bioodpad:
739 381 380 Zdeněk Friedel

Správce multifunkčního hřiště:    605 887 443    Jana Chobotová
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